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»م�ردم باور ندارن�د بحران آب داري�م«، اين 
گزاره كوتاه اما پربس�امد حوزه آب اس�ت كه 
از زبان مس�ئولان ريزودرش�ت مي ش�نويم، 
ولي گويا گوش ش�نوايي براي آن وجود ندارد 
و هنوز ب�اور نكرده ايم ته�ران وارد چهارمين 
سال خشكسالي شده و مصرف آب نيز به تبع 
گس�ترش روزافزون شهر، زياد ش�ده است. 
همين »نبود ب�اور جمعي« خود ي�ك بحران 
است! چه آنكه وقتي مردم باور نكنند با بحران 
آب، آن  هم در كلانش�هري به وس�عت تهران 
مواجه هستيم، مجريان ناگزير به استفاده از 
ابزارهاي متنوع هس�تند. يكي از اين ابزارها 
»مديريت فشار آب« اس�ت كه در كنار ساير 
ابزاره�ا همچ�ون »كاهش هدررفت ش�بكه 
توزي�ع« و »به كارگي�ري تجهي�زات كاهنده 
مصرف« در دس�تور كار قرار دارد تا شايد در 
مسير صحيح مديريت مصرف آب گام برداشته 
ش�ود. گل »كمب�ود آب« به س�بزه »مصرف 
نامتعارف« هم آراسته شده اس�ت، چه آنكه 
در ش�ب يلداي امس�ال، مصرف آب پايتخت 
ركورد زد و از رقم 50 هزار مترمكعب در ثانيه 
فراتر رف�ت؛ رقمي كه معم�ولاً در اوج مصرف 
تابستان ثبت مي شود، اما اين رقم در آستانه 
زمس�تان خشك امس�ال ثبت ش�د تا بازهم 
يادآوري كند كه اگر با همي�ن فرمان حركت 
كنيم، كلاه م�ان پس معركه اس�ت؛ معركه اي 
كه چ�اره آن در گرو تصميم جمع�ي مبني بر 
مصرف صحيح آب است تا ديگر به هيچ كسی 
اجازه ندهيم شيلنگ به دست، كوچه بشويند 
و عليه فرهنگ مصرف صحيح آب بش�ورند!

     
الگوي مصرف در پايتخت 12 ه��زار ليتر در ماه 

براي خانوار)3/5نفره( اس��ت و خان��وار مجاز به 
مصرف در اين سقف هستند و در صورت رعايت به 
عنوان »خوش مصرف« تلقي مي شوند. طبعاً افراد 
مسئوليت پذير و متعهد طبق الگوي مصرف گام 
برمي دارند. خانواري كه بين 12 تا 24 هزار ليتر 
در ماه مصرف آب داشته باشند، »پرمصرف« تلقي 
مي شوند ولي با اين حس��اب، قانون تا حدودي با 
اين افراد مدارا مي كند تا به سقف مجاز بازگردند 
اما خانوارهايي كه بيش از 24 ه��زار ليتر در ماه 
مصرف آب دارند، به  عنوان »بدمصرف« به شمار 
مي روند و قانونگذار، مجري را ملزم به برخورد با 
اين افراد كرده است، بنابراين ابتدا به اين خانوارها 
تا س��ه مرتبه اخطار داده مي ش��ود و در صورت 
تمكين نكردن، اقدام ب��ه قطع موقت مصرف آب 
آنها مي شود، البته موضوع مصرف غيرخانگي آب 
نيز از قاعده ديگري پيروي مي كند، به طوري كه 
به جاي ليتر، »ظرفيت قراردادي« در نظر گرفته 
شده است و هر صنفي متناسب با نياز خود مجاز به 
رعايت الگوي مصرف است و در صورت عدم رعايت 
آن به عنوان »بدمصرف« تلقي می ش��ود و طبق 

قانون با آن برخورد خواهد شد. 
موضوع ديگري كه اين روزها مطرح مي ش��ود، 
پايين بودن فش��ار آب در برخي منازل مسكوني 
اس��ت. طبق موضوع ال��زام به س��اخت مخازن 
 ذخيره آب در راس��تاي اج��راي بند)ب( بخش

16- 3- 6- 1 مبح��ث ش��انزدهم مقررات ملي 
س��اختمان ويرايش س��ال 1396)تأسيس��ات 
بهداش��تي(، فراهم س��ازي مخزن ذخيره آب با 
گنجايش حداقل 75ليتر براي هر نفر در روز براي 
ساختمان هاي مسكوني)جديدالاحداث( بيش از 
سه طبقه يا بيش از 10واحدآپارتمان يا به ميزان 
ظرفيت قراردادي براي مراكز عمومي)ش��امل 

مراكز نظامي، انتظامي و ادارات( الزامي اس��ت، 
البته نهاد متولي تأمين آب پايتخت، به صورت 
شناور نسبت به »مديريت فشار آب« در مناطق 
مختلف اقدام مي كند و در مناطقي كه مصرف آب 
زياد باش��د و آب مورد نياز براي تأمين با مشكل 
مواجه شود، به صورت ش��ناور و موقت مشمول 
مديريت فشار آب مي شود. به  باور كنشگران بهتر 
است از مخازن ذخيره آب استفاده شود چراكه 
اجراي اين مخازن مي تواند به مديريت فش��ار و 
كاهش مصرف، كاهش تلف��ات زمينه و حوادث 
و اتفاقات، بهره برداري آس��ان و بهينه از شبكه 
توزيع آب، كمك به »پيك سايي« در ساعات اوج 
مصرف، تأمين فشار داخلي ساختمان و كاهش 

نارضايتي مشتركان كمك كند. 
    طرح برخورد با مشتركان بدمصرف آب 

بار ديگر آغاز شد
طبق اع��لام پاي��گاه اطلاع رس��اني وزارت نيرو، 
محسن اردكاني، مديرعامل آبفاي استان تهران 
در نشست قرارگاه مديريت تنش آبي گفته است: 
»خانوارهايي كه تا الگوي ماهانه آب مصرف كنند 
»خوش مصرف«، آن دسته از مشتركان كه بين 
12 تا 24مترمكعب يعني تا دو برابر الگو مصرف 
كنند، »پرمصرف« و مش��تركاني كه بيش از دو 
برابر الگو مص��رف كنند »بدمصرف« هس��تند. 
مش��تركان بدمصرف در مرحل��ه اول اين طرح 
با اخطار، در مرحله دوم با قط��ع موقت آب و در 
مرحله سوم با محدوديت بيشتر مواجه خواهند 
ش��د و با اداراتي كه مصارف بيش��تر از حد مجاز 
دارند، با استناد به مصوبه شوراي مديريت بحران 
استانداري برخورد قاطع انجام مي شود.« وي در 
تشريح وضعيت منابع آبي اس��تان تهران پس از 
پاييز بي بارش امس��ال نيز گفته است: »به رغم 

پيش بيني هاي سازمان هواشناسي، بارندگي هاي 
پاييز امسال 55درصد نسبت به ميانگين نرمال 
كاهش داش��ته و در چنين شرايطي براي تأمين 
آب استان تهران، مؤثرترين راه مديريت تقاضا و 

مديريت مصرف است.«
مديرعامل آبفاي اس��تان ته��ران ضمن دعوت 
شهروندان تهراني به مشاركت در مديريت مصرف 
آب، از شهروندان استان تهران درخواست كرده 
است با كاهش 10درصدي مصارف خود و پرهيز 
از مصارف غيرضروري اين ش��ركت را در تأمين 

پايدار آب استان تهران ياري كنند. 
  كاهش 63درصدي بارش هاي پاييزي

همچني��ن به��زاد پارس��ا، مديرعامل ش��ركت 
آب منطق��ه اي ته��ران اخيراً مي��زان حجم كل 
مخازن سدهاي اس��تان تهران را در حال حاضر 
281ميليون مترمكعب اعلام كرد و گفت: حجم 
آب سدهاي پنج گانه استان، اكنون 281ميليون 
مترمكعب است كه اين مقدار در مدت مشابه سال 

آبي گذشته 272ميليون مترمكعب بوده است. 
وي با بيان اينكه حجم آب كلي سدهاي سامانه 
غ��رب ش��امل طالق��ان و اميركبير ه��م اكنون 
225ميلي��ون مترمكعب اس��ت، تصري��ح كرد: 
حجم كلي ذخاير سدهاي س��امانه شرق تهران 
شامل لتيان، لار و ماملو نيز هم اكنون 56ميليون 
مترمكعب اعلام شده كه بر اين اساس حجم كلي 
سدهاي سامانه شرق در حال حاضر در مقايسه 
با سال گذش��ته 22ميليون مترمكعب كاهش را 

نشان مي دهد. 
 مديرعامل شركت آب منطقه اي تهران در بخش 
ديگري از سخنان خود در خصوص نزولات جوي 
در فصل پاييز عنوان كرد: سومين ماه فصل پاييز 
با ثبت 6/6ميليمتر بارش در حالي به پايان رسيد 
كه اس��تان تهران نس��بت به مدت مشابه سال 
گذشته و همچنين متوسط بلندمدت به ترتيب 
با كاهش 63 و 82درصدي نزولات جوي مواجه 

بوده است. 
پارسا با اشاره به اينكه مجموع ريزش هاي جوي 
ثبت شده از سوی شبكه س��نجش ايستگاه هاي 
آب و هواشناسي در حوزه عملكرد استان تهران، 
از ابتداي س��ال آبي جاري تا پاي��ان فصل پاييز 
38ميليمتر بوده اس��ت، افزود: اين امر نش��ان از 
كاهش 51درصدي ميزان بارندگي ها نسبت به 

متوسط بلندمدت دارد. 
مدير عامل شركت آب منطقه اي تهران در پايان 
خاطر نشان كرد : با توجه به كاهش نزولات جوي 
و ورودي سدهاي تأمين كننده منابع آب استان 
ته��ران ، توجه ب��ه مؤلفه هاي مديري��ت منابع و 
مصارف بيش از پيش ضروري است و از شهروندان 
درخواست مي شود، همچنان در زمينه مديريت 
مص��رف و صرفه جويي آب هم��كاري كنند تا با 
رعايت الگوي مصرف بهينه، در تأمين آب شرب 
پايدار بهترين خدمت را به مردم عزيز ارائه دهيم. 

   جمع بندي
به نظر مي رس��د حل بحران آب در گرو تصميم 
جمعي اس��ت تا به صورت بهينه مصرف كنند و 
اين مسئله نيز غيرممكن نيست، يعني مي شود 
ضمن استفاده براي مصارف مختلف، صرفاً آن را 

بهينه مصرف كرد.

بهنازقاسمي

خبرگزاری فارس

 »ناترازي و تشديد واردات بنزين« 
عامل جديد ايجاد كسري بودجه 

در حال حاضر يكي از مشكلات مهم اقتصادي، نه مشكل تحريم ها يا 
كاهش درآمدهاي نفتي يا ناترازي مالي بانك ها، بلكه تشديد ناترازي 
انرژي در كشور اس�ت كه موجب عدم النفع بزرگ اقتصادي شده و 
مهم ترين و شايد امنيتي ترين ناترازي انرژي نيز در بخش بنزين است 
كه سال آتي حدود 3 ميليارد دلار واردات بنزين در تبصره هدفمندي 
بودجه1403 در نظر گرفته شده است كه خود عامل اصلي شكل گيري 
ناترازي بودجه در اين تبصره بوده و حالا نات�رازي انرژي به عاملي 
براي ايجاد كسري بودجه در دهه حاضر اقتصاد تبديل شده است. 

       
به  باور كارشناسان، خودروهاي پرمصرف و بي كيفيت داخلي از مهم ترين 
عوامل افزايش مصرف بنزين در كشور به شمار مي روند. اين خودروها 
علاوه بر اينكه مصرف بنزين را بالا مي برند و بر مشكلات مي افزايند، در 
زمينه ايجاد آلايندگي نيز براي مان دردسرس��از شده اند. كارشناسان 
عوامل مختلفي را در بروز ناترازي بنزين در كش��ور مؤثر مي دانند، آنها 
به مواردي همچون توس��عه ناكافي ظرفيت پالايش��گاهي كشور، رفع 
همه گيري كوويد19 و افزايش ترددها، عدم تمركز بر افزايش ظرفيت و 
تنوع نبخشيدن به سبد سوختي كشور اشاره مي كنند، اما تقريباً همه در 
اين موضوع اتفاق نظر دارند كه خودروهاي بي كيفيت و پرمصرف ساخت 
داخل و وجود تعداد قابل توجهي خودروهاي فرسوده از جمله مهم ترين 
عوامل اثرگذار بر ناترازي بنزين در كشور هستند. اگر تصميم عاجل و 
صحيحي در خصوص اصلاح كيفيت خودروها اتخاذ نش��ود، كشور در 

آينده نزديك با مشكلات لاينحلي مواجه خواهد شد. 
  حل مشكل ناترازي بنزين 

مشكل كسري بودجه و كسري تراز تجاري را حل خواهد كرد
رمضانعلي س��نگدويني، عضو كميس��يون انرژي مجلس در گفت وگو 
با »جوان« گفت: راه حل مش��كل ناترازي بنزين در كشور فقط و فقط 
بهينه س��ازي مصرف اس��ت. اقدامات خوبي در زمينه مديريت مصرف 
انرژي در دستور كار قرار گرفته است كه مي تواند اثرگذار باشد. به طور 
مثال، شركت ملي گاز طرح هاي تشويقي براي مديريت مصرف در نظر 
گرفته است. اين طور اقدامات بايد در تمامي حوزه هاي انرژي و از جمله 
سوخت مدنظر باشد. بايد از مشاركت مردم در حل مشكل ناترازي بنزين 
استفاده كنيم. در نظر گرفتن نفع مردم و سهيم كردن آنها در مديريت 

مصرف بسيار مي تواند كمك كننده باشد. 
وي اف��زود: همچنين باي��د به اس��تفاده از س��وخت هاي جايگزين به 
جاي بنزين در كش��ور روي بياوريم. به طور مث��ال، خودروهاي برقي 
مي توانند كمك بسياري به حل اين مشكل كنند. استفاده از خودروهاي 
دوگانه سوز نيز اثر بالايي در كاهش مصرف بنزين خواهند داشت. استفاده 
از سي ان جي بايد در دستور كار باشد. تنوع سبد سوختي كشور مي تواند 
راهكار مناسبي براي حل وفصل مش��كل ناترازي بنزين باشد. اگر طي 
سال هاي گذشته استفاده از سي ان جي را در دستور كار قرار نداده بوديم، 
الان با شرايط بدتري در حوزه بنزين مواجه بوديم. در حال حاضر، بخشي 

از نياز سوختي كشور از طريق سي ان جي برطرف مي شود. 
سنگدويني گفت: در زمينه حمل و نقل عمومي آن طور كه شايسته بوده 
اس��ت، س��رمايه گذاري نكرده ايم. تقويت ناوگان حمل و نق��ل عمومي به 
گونه اي كه مردم انگيزه اي براي استفاده از وس��ايل نقليه عمومي داشته 
باشند، كمك بزرگي به حل مشكل ناترازي بنزين در كشور خواهد كرد. اگر 
نتوانيم از طريق اقداماتي مانند مديريت مصرف، اصلاح كيفيت خودروها، 
تقويت ناوگان حمل و نق��ل عمومي و اس��تفاده از انرژي هاي تجديدپذير 
موضوع ناترازي بنزين را حل كنيم، هر ساله به مبالغ بيشتري براي واردات 
بنزين نياز داريم. اين به معناي خروج ارز از كشور است كه به ضرر اقتصاد 
ملي است. وي ادامه داد: از طريق استفاده از خودروهاي كم مصرف و برقي 
مي توانيم ضمن جلوگيري از واردات بنزين به صادرات بپردازيم و بخشي از 
درآمدهاي دولت را تأمين كنيم. واردات بنزين به معناي خروج ارز از كشور 
اس��ت، در حالي كه صادراتش، ارزآوري بالايي براي كشور دارد، بنابراين 
حل معضل ناترازي بنزي��ن با تكيه بر اصلاح صنعت خ��ودرو و همچنين 
دوگانه س��وز كردن خودروها، موجب تراز بنزين��ي و حتي صادرات بنزين 
خواهد شد كه هم كس��ري بودجه دولت را كاهش خواهد داد و هم منابع 

ارزي و در نتيجه تراز تجاري كشور را بهبود خواهد بخشيد. 
عضو كميسيون انرژي مجلس خاطرنشان كرد: بايد سياستگذاري هاي مان 
در راستاي توليد خودروهاي كم مصرف و برقي باشد. چند ماه پيش رونمايي 
از خودروهاي برقي را در كشور داشتيم. بايد اين روندها توسعه پيدا كند و 

بيش از پيش از خودروهاي كم مصرف و برقي بهره ببريم. 
   ادامه فعاليت خودروسازان داخلي

 بدون اصلاح كيفيت خودروها براي مان صرفه اقتصادي ندارد
حسن لطفي، عضو كميسيون اجتماعي مجلس نيز در گفت وگو با »جوان« 
در خصوص اين موضوع كه م��ا از صادركننده بنزين در س��ال1401 به 
واردكننده تبديل شده  و در بودجه1403، 3 ميليارد دلار براي اين موضوع 
پيش بيني كرده ايم و در واقع كسري 200همتي به بودجه تحميل شده 
است، تصريح كرد: يكي از چالش هاي بزرگ در كشور پرداخت يارانه هاي 
پنهان است كه عمدتاً در حوزه انرژي اعم از آب، برق و بنزين اعطا مي شوند. 
80درصد از اي��ن يارانه به جي��ب ثروتمندان جامعه م��ي رود. دولت ها و 
مجالس فعلي و قبلي به موضوع يارانه هاي پنهان و نقشي كه در بدمصرفي 
در كشور دارند، توجه كافي نداشته و به آن ورود نكرده اند. براي تجزيه و 
تحليل مشكلات ناترازي بنزين و ديگر حامل هاي انرژي بايد به اين مسئله 
بپردازيم. براي حل و فصل مشكل ناترازي بنزين بايد به اين مسائل ريشه اي 
و حل و فصل آنه��ا توجه كنيم. وي اف��زود: راهكارهايي كه كارشناس��ان 
پيشنهاد مي كنند، مانند واردات خودروهاي باكيفيت و كم مصرف خارجي 
بايد در دس��تور كار قرار گيرد. اين اقدام مي تواند سهمي در حل مشكل 
ناترازي بنزين در كشور داش��ته باش��د. در حال حاضر به واردات خودرو 
مي پردازيم اما دقت نمي كنيم كه ميزان مصرف بنزين اين خودروها چقدر 
اس��ت. يك عامل مهم كه در واردات بنزين بايد مدنظر داشته باشيم، اين 
است كه خودروهاي باكيفيت و كم مصرف وارد كنيم. بايد نسبت به ميزان 

مصرف انرژي و از جمله بنزين در كشور حساس باشيم. 
عضو كميس��يون اجتماعي مجلس در ارتباط با اي��ن موضوع كه گزارش 
سازمان استاندارد نشان مي دهد از 53مدل خودروي ارزيابي شده ساخت 
داخل و مونتاژي، 33مدل خودرو معادل 62درصد از خودروهاي ارزيابي شده 
در گريد G يعني بدمصرف ترين قرار گرفته اس��ت، توضيح داد: متأسفانه 
مافياي خودرو در كش��ور اجازه نمي دهد اصلاحات اساسي در اين حوزه 
اتفاق بيفتد. اگر مي خواهيم موضوع ناترازي بنزين را در كشور حل كنيم، 
بايد اصلاح كيفيت خودروها اتفاق بيفتد. لطفي گفت: خودرو در جهان يك 
كالاي مصرفي است نه سرمايه اي. بايد به جايي برسيم كه خودروها بعد از 
چند سال اسقاط شوند و خودروهاي جديد جاي آنها را بگيرند. اين موضوع 
نيز مي تواند در كاهش مصرف بنزين مؤثر باشد. خودروهاي فرسوده سهم 

بالايي در دامن زدن به ناترازي بنزين در كشور دارند. 
عضو كميسيون اجتماعي مجلس خاطرنشان كرد: مسئله ناترازي بنزين 
بسيار جدي است و اگر حل و فصل نشود، هر ساله بايد هزينه بيشتري 
براي واردات بنزين بپردازيم و در اين باتلاق بيش��تر فرو مي رويم. بايد 
خودروسازان داخلي كيفيت خودروهاي شان را به استانداردهاي جهاني 
برسانند و مصرف بنزين را حتي الامكان پايين بياورند، در غير اين صورت، 

ادامه فعاليت آنها براي كشور صرفه اقتصادي ندارد. 
لطفي با اشاره به اين موضوع كه مسئله ناترازي بنزين در كشور بسيار 
جدي است و بايد برايش راهكارهاي اساسي بينديشيم، تصريح كرد: 
متأسفانه حوزه خودروسازي در كشور از سوی يك مافيا اداره مي شود 
و براي حل مشكل ناترازي بنزين ابتدا بايد ريشه اين مافيا خشكانده 
شود. مبالغي را كه قرار است براي واردات بنزين هزينه كنيم، اگر براي 
واردات خودروهاي با كيفيت و كم مصرف صرف كنيم، در نهايت صرفه 

بيشتري براي مان دارد.

گزارش »جوان« از تأثير بارش ها بر كمبود آب در تهران

پرمصرف ها فشار آب تهران را كم كردند
بحران آب در حالي روزبه روز در پايتخت عميق مي شود كه هنوز باور جمعي درباره آن شكل نگرفته است!

مصرف آب در شب يلدا با ركورد 50 هزار ليتر در ثانيه با مصرف آب در گرماي تابستان برابري كرد!

 عضو كميسيون برنامه و بودجه 
و محاسبات مجلس در گفت وگو با »جوان«:

 بازارسازي 7هزارميليارد توماني 
 براي دانش بنيان ها 

آغاز سازوكار »توليد بار اول« است
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامي 
معتقد است بازارس�ازي 7 هزار ميليارد توماني نقطه آغازي براي 
فعاليت دانش بنيان هاس�ت و امكان افزايش اين بازارسازي وجود 
دارد. ظرفيت هاي فراواني به لحاظ دانش بنياني در كش�ور وجود 
دارد كه اگر بستر مناس�بي براي رشد و ش�كوفايي آنها به وجود 
بياوريم، در نهايت كشور از مزيت هاي بي شماري بهره مند مي شود. 
دولت سيزدهم در ش��رايطي روي كار آمد كه تحريم هاي حوزه نفتي 
ايران به بيشترين ميزان خود رسيده و تجارت نفت خام و گاز طبيعي در 
ايران با بن بست مواجه بود. با وجود چنين شرايطي، دولت تصميم گرفت 
به جاي مذاكره براي رفع تحريم ها، به س��مت خنثي سازي حداكثري 
تحريم ها برود. در اين راستا، استفاده از توان داخلي و دانش بنياني كشور 

و استفاده از توليدات بار اول به اجرا گذاشته شد. 
دولت تصميم به ايجاد يك بازمعماري جديد در حوزه سياس��ت هاي 
تجاري بخش انرژي گرفت. در نهايت توانس��تيم بعد از مدت ها، بدون 
تكيه بر بازارهاي س��نتي، بازارهاي جديدي براي تجارت انرژي كشور 
بيابيم. اين موضوع، مهم ترين نقطه كليدي در جهت تبديل شدن ايران 

به محور توسعه و رشد اقتصادي كشور است. 
مجلس نيز به كم��ك دولت آمد تا سياس��ت اتكا بر خود با اس��تفاده 
حداكثري از ظرفيت هاي داخلي با پشتوانه قانوني پيش برود. مصوبات 
مجلس در خصوص جهش توليد دانش بنيان و قانون ترك تش��ريفات 
مناقصه بستري براي استفاده از دستاوردهاي دانش بنياني در صنايع 

مختلف كشور به وجود آورد. 
گزارش رش��د اقتصادي ش��ش ماهه اول س��ال جاري كه اخيراً بانك 
مركزي و مركز آمار ايران آن را منتشر كردند، نشان از رشد اقتصادي 
7/5درصدي كشور دارد. بر اساس اين گزارش، بيشترين رشد اقتصادي 
را در بخش نفت كش��ور شاهد هس��تيم كه در اثر سياستگذاري هايي 
مانند همكاري در پالايشگاه هاي فراس��رزميني، اتكا بر توان داخلي، 

دانش بنياني و صدور خدمات فني و مهندسي به دست آمد. 
بهروز محبي، عضو كميس��يون برنامه و بودجه و محاس��بات مجلس 
ش��وراي اس��لامي در گفت وگو با »جوان« در خصوص بازارس��ازي 
7 هزار ميليارد توماني براي دانش بنيان ها از طريق طرح توليد بار اول 
و قانون ترك تشريفات مناقصه تصريح كرد: متأسفانه در كشور شاهد 
بوروكراسي پيچيده و حركات كند در زمينه استفاده از ظرفيت هاي 
دانش بنياني هس��تيم. در مجلس ت��لاش كرديم از طري��ق قوانيني 
مانند جهش توليد دانش بنيان بس��تري براي س��رعت بخش��يدن به 
امور اداري ايج��اد كنيم. وي ادامه داد: در برخي م��وارد موانعي براي 
حضور دانش بنيان ها در فضاي اقتصادي كشور وجود دارد. قانون ترك 
تشريفات مناقصه به كمك دانش بنيان ها آمد تا توليدات شان را بدون 
نياز به فرايند مناقصه به س��ازمان هاي دولتي عرضه كنند. اين امر به 
معناي كاهش بوروكراسي پيچيده  اداري و تسهيل حضور توليدات بار 

اول در فضاي اقتصادي كشور است. 
عضو كميسيون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس خاطرنشان كرد: 
با قانونگذاري هاي صحي��ح تلاش كرديم، فضا را ب��راي ارائه خدمات 
و كالاه��اي دانش بنيان ه��ا و توليدات ب��ار اول به نهاده��اي دولتي 
فراهم كنيم. اين روند باعث مي ش��ود دانش بنيان ه��اي نوپا به ايجاد 
رزومه فروشي براي خودشان بپردازند و بتوانند در فرايند رشد و توسعه 
كشور اثرگذار باشند. محبي گفت: بازارسازي 7 هزار ميليارد توماني نقطه 
آغازي براي فعاليت دانش بنيان هاست و امكان افزايش اين بازارسازي 
وجود دارد. ظرفيت هاي فراواني به لحاظ دانش بنياني در كشور وجود 
دارد كه اگر بستر مناسبي براي رشد و شكوفايي آنها به وجود بياوريم، 

در نهايت كشور از مزيت هاي بي شماري بهره مند مي شود. 
وي ادامه داد: مانع قانوني براي استفاده از دستاوردهاي دانش بنياني در 
كشور وجود ندارد و زيرساخت هاي لازم به لحاظ قانوني براي استفاده 
از توليدات بار اول فراهم شده است. اگر كمبودي در اين زمينه وجود 
داشته باشد، مجلس آمادگي كامل دارد در راستاي استفاده حداكثري 

از توان دانش بنيان ها و توليدات بار اول مصوباتي داشته باشد. 
عضو كميس��يون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس خاطرنشان كرد: 
لازم است در اجرا نيز دولت نهايت تلاشش را در زمينه استفاده از توان 
دانش بنيان ها به كار بگيرد. همان طور كه تا كن��ون اين اتفاق افتاده و 
نتيجه اش را در بهره برداري از فاز11 پارس جنوبي بدون اتكا بر خارجي ها 
ديده ايم. در اين فاز به اس��تفاده از تولي��دات بار اول و دس��تاوردهاي 
دانش بنياني پرداختيم و بدون چشم دوختن به كمك خارجي ها كار را 
پيش برديم. اين اقدامات مبتني بر سياست اتكا بر خود از اهميت بالايي 

برخوردار است و كشور را به رشد و توسعه مي رساند.

وحيدعظيمنيا
گزارشیک

رئيس س�ازمان  ماليات
برنام�ه و بودجه 
گفت: قانون ماليات بر ارزش افزوده كه در مورد 
خريد و فروش طلا در سال1400 تصويب شد، 

هيچ تغيير جديدي پيدا نكرده است. 
به گزارش »جوان« به نقل از فارس، بر اس��اس 
قانون پايانه هاي فروش، از ابتداي دي ماه1402 
همه فعالان اقتصادي از جمله فعالان صنف طلا 
و جواهر ملزم ش��دند به س��امانه جامع مؤديان 
مالياتي بپيوندند و اطلاعات خريد و فروش خود 

را در اين سامانه بارگذاري كنند. 
اين امر صرفاً براي ايجاد شفافيت و سامانه اي شدن 
و عدالت مالياتي اتخاذ شده و هيچ دخل و تصرفي 
به نرخ هاي طلا و جواهر نداشته است، اما بعد از 
اعلام اين وظيفه قانوني، برخي فعالان تجاري كه 
قبلًا فرار مالياتي داشتند، در فضاي مجازي اقدام 
به شايعه سازي كردند، از جمله اينكه شايع شد 
كه قرار است 25درصد ماليات از اصل طلا گرفته 
ش��ود، در حالي كه چنين مطلب��ي اصلًا صحت 

نداشته است. 
داود منظور، رئيس س��ازمان برنامه و بودجه در 
فضاي مجازي خود اعلام ك��رد: قانون ماليات بر 
ارزش افزوده در مورد خريد و فروش طلا كه در 
سال1400 آخرين ويرايش آن انجام شد و بعد از 
آن هم هيچ تغييري نكرده و نرخ ماليات بر ارزش 

افزوده طلا افزايش نيافته است. 
به گفته رئيس سازمان برنامه و بودجه ماليات بر 
ارزش افزوده مشمول خود جنس طلا نمي شود و 
اين ماليات فقط از اجرت ساخت و حق  العمل طلا 
گرفته مي شود و نرخ ماليات بر ارزش افزوده طلا 

هم هيچ تغييري پيدا نكرده است. 

مهدي موحدي بك نظر، سخنگوي سازمان امور 
مالياتي نيز در اين زمينه اظهار داشت: هيچ نرخ 
جديد يا پايه جديد مالياتي براي طلافروش��ان 
مصوب نش��ده اس��ت و فقط تكليفي كه از قبل 
براي آنها در نظر گرفته ش��ده بود، اين است كه 
طلافروش��ان مصنوعات طلا و پلاتين بر اساس 
جزء4 بند »ب« ماده 26 قانون ماليات بر ارزش 
اف��زوده مص��وب1400 مكلف هس��تند از اول 
دي1402 به سامانه مؤديان مالياتي متصل شوند 
و صورتحساب هاي خريد و فروش طلا و جواهر 
را در اين سامانه بارگذاري كنند و اين در راستاي 

الزام قانون تسهيل كسب و كارهاست. 
هرازگاهی فعالان صنف طلا مي خواهند با اجراي 
قانون به شفافيت مالي بپيوندند، عده اي در اين 
صنف با ايجاد جنگ زرگري و ملتهب كردن فضا، 
مانع اجراي قانون مي ش��وند، در حالي كه طبق 
آمارهاي س��ازمان امور مالياتي ميانگين ماليات 
پرداختي يك واحد طلافروشي در سال گذشته 
كمتر از 7ميليون تومان يعن��ي كمتر از ماليات 
پرداختي يك كارمند معمولي در سال بوده است. 
از طرفي به گفته مديران سازمان امور مالياتي، 
ماليات ارزش افزوده كه از مردم دريافت مي شود، 
در حساب طلافروشان به مدت سه ماه مي ماند و 
در پايان هر فصل ملزم هستند ماليات دريافتي 
را به دولت اظهار كنند و در واقع پرداخت كننده 
واقعي اين ماليات مردم هستند كه هيچ اعتراضي 
ندارند، اما طلافروش��ان كه از ماليات پرداختي 
مردم به مدت سه ماه استفاده مي كنند و بعد از 
اين مدت آن را اظهار مي كنند، گاهي با راه اندازي 
يك شايعه در فضاي مجازي از پرداخت ماليات 

طفره مي روند.

 هيچ تغييري در نرخ ماليات 
بر ارزش افزوده طلا روي نداده است

آگهي مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره 1402/42

  شركت سهامي برق منطقه اي باختر درنظر دارد نسبت به خريد بوشينگ از طريق برگزاري مناقصه عمومي از 
شركتهاي واجد صلاحيت اقدام نمايد:

1- موضوع مناقصه : خريد شش دستگاه بوشينگ 230 كيلوولت .

2-مدت تحويل تجهيزات : دوازده ( 12 ) ماه شمسي .

 3-  محل تحويل تجهيزات : استان مركزي ، اراك – حدود كيلومتر 10جاده خمين –  انبار شركت سهامي برق منطقه اي باختر.

4-  مبلغ برآورد :-/  000 000 300 48 ريال  . 

5-  سپرده شـركت در فرآيند ارجاع كار  به مبلغ  000 000 415 2 ريال به صورت يكي از تضامين قابل قبول ذكر شده در فرآيند ارجاع كار ،  

مطابق آئين نامه تضمين معاملات دولتي به شماره 123402/ت/50659 هـ مورخ 94/9/22 هيئت وزيران  .
6-  محل تحويل پاكت تضمين شركت درفرآيند ارجاع كار فوق به  نشاني اراك – ميدان امام خميني (ره)– بزرگراه امام علي(ع) -  جنب                       

پل راه آهن –  دبيرخانه  شركت برق منطقه اي باختر .
7-  اطلاعات تماس سامانه تداركات الكترونيكي دولت جهت انجام مراحل عضويت در سامانه به شماره تلفن: 33245248-086 و مركز                 

راهبري و پشتيباني به شماره تلفن : 27313131 -021 
  كليه شركتهاي واجد شرايط  متقاضي شركت در مناقصه فوق مي توانند جهت اخذ اسناد مناقصه از تاريخ  1402/10/6 لغايت  1402/10/12 
به سـامانه تداركات الكترونيكي دولت به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمايند ، لازم اسـت مناقصه گران درصورت عدم عضويت 
قبلي در سامانه ، مراحل ثبت نام درسـامانه ودريافت گواهي امضاء الكترونيكي راجهت دريافت اسناد و شركت در مناقصه محقق سازند . 
مهلت  بارگذاري  پيشنهادات  تا ساعت 12 روز يكشنبه  مورخ  1402/10/24   به نشاني فوق مي باشد ، ضمنا" پيشنهادات  بارگذاري شده در                
ساعت 10/30 صبح روز دوشـنبه مورخ  1402/10/25 در محل دفتر معاونت مالي و پشتيباني شركت سهامي برق منطقه اي باختر به نشاني 
بالا به ترتيب قيد شده در اسناد مناقصه بازگشايي مي گردد ، به پيشنهادات فاقد سپرده به مبلغ و صورت  قيد شده فوق الذكر  ، فاقد امضا ، 

مشروط ، مخدوش  ترتيب اثر داده نخواهد شد  و شركت سهامي برق منطقه اي باختر در رد يا قبول پيشنهادات مختار مي باشد .
     آگهي فوق در شبكه اطلاع رساني شركت توانير به نشاني WWW.tavanir.org . ir  قابل رويت مي باشد.   
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